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گـــزارش
تحول در حمل و نقل عمومی تهران با ورود ۳۰۰۰ دستگاه اتوبوس جدید 

زخمکهنهکمبوداتوبوسشهریتهراندرمانمیشود؟
بایدها ونبایدهای فضای مجازی!

بی سواد رسانه ای؛ كلماتی كه با ايجاد فضاحت های 
فراوان در فضای مجازی رايج شــده است. مشکل 
اصلی 95 درصد از اســتفاده كننــدگان اين فضا 
به دليل نداشتن تحليل و سواد رسانه ای، به راحتی 
هر مطلب و هر عکسی را بی هدف منتشر می كنند 
بدون اينکه بدانند اين كارشــان چقدر صدمات و 
لطمــات جبران ناپذيری را به انســان ها و اجتماع 

وارد می كند.
لازم ديدم مطلب زير را كه سال ها پيش نوشته ام با 
شرايط حساس كنونی مجددا در يك رسانه مکتوب 

منتشر كنم تا مفيد به فايده باشد. 
1- هــر عکس، فيلم و خبــری را برای عزيزان مان 
فــوروارد نکنيــم. به ويــژه تصاويری كــه حاوی 
صحنه هــای تلــخ و دلهره آور اســت. دليلی ندارد 
چيــزی كه حــال ما را بــد می كند برای كســی 
بفرســتيم كه برايمان اهميت دارد و حال او را هم 

بد كنيم.
2- به منبع ارســال پيام دقت كنيم و از خودمان 
بپرســيم چرا و به چه هدفی اين محتوا توليد شده 
است؟ حقيقت دارد يا يك شــايعه و دروغ است؟ 
وقتی يك خبــر دروغ را بازنشــر می كنيم ما هم 
بخشــی از چرخه دروغ می شويم. اگر به راستی از 

دروغ بدمان می آيد، آن را بازتوليد نکنيم.
3-وقتی می خواهيم خبری را برای كســی ارسال 
كنيم 10 ثانيه فکر كنيم و از خودمان بپرسيم اين 
خبر به طرف مقابــل دانش اضافه می كند؟ لبخند 
می بخشــد؟ آرامش می دهد؟ اگر يکی از اين ســه 

حالت بود، ارسال كنيم.
4-اگر با نقد و نگاه كسی مخالف هستيم ما رسالتی 
برای ادب كــردن او نداريم، حرف مــان را محترم 
بزنيم و فاصله بگيريم. حفظ فاصله هميشــه باعث 

حفظ احترام متقابل می شود.
5- اسکرين شات نگيريم و چت های دو نفره را برای 
ديگران ارســال نکنيم. دنيای خصوصی دو نفره را 
جار نزنيم. يادمان باشــد كه ما بخشی از آن ماجرا 
بوده ايم. اگر كســی قصد آزار دارد از طريق قانونی 

پيگيری كنيم.
 6-هر مطلب، عکس يا كامنتی كه منتشر می كنيم، 
به كارت ويزيت ما تبديل می شود، مشخص نيست 
بعد از دســت به دســت شدن چه كســانی آن را 
می  بينند اما خيلی ها بر اساس همان، شخصيت ما 

را قضاوت می كنند.
7- »بی شــعور«ها را به شــهرت نرســانيم. با فالو 
كــردن، لايــك كــردن و معرفی افــرادی كه در 
شــبکه های مجازی ريشه ای ندارند و تشنه شهرت 
هستند و دست به رفتارهای ابلهانه می زنند به آنها 
كمك نکنيم. ما در مقابل هر لايك مسئول هستيم.
8-هيچکس جز ما در فضای مجازی مسئول حريم 
شــخصی مان نيست. وقتی عکسی منتشر می كنيم 
امــکان بازپس گرفتن آن ميســر نيســت، مراقب 
باشــيم چه چيزی را منتشــر می كنيم و چقدر به 
ديگران اجازه می دهيم به حريم شــخصی مان وارد 

شوند. گله های بعدی سودی ندارد.
9- »اعتمــاد كردم و فريب خــوردم«. اين جمله، 
حرف مشــترك تمام كسانی اســت كه در فضای 
مجازی مورد ســوء اســتفاده مالی يا جسمی قرار 
گرفته اند. اين حرف تلخ اســت امــا واقعيت دارد: 
اينجا اصل بر »بی اعتمادی« است. اول شك كنيم 

بعد اعتماد، تا كمتر پشيمان شويم.
10-گوشــی موبايل در دست ما هم گُل است، هم 
گلوله! شــب قبل از خواب به اين فکر كنيم كه در 
طول روز با آن حال ديگران را بهتر كرده ايم يا روان 

و آبروی كسانی را به قتل رسانده ايم؟

توزیع پوشک های بهینه با هدف تامین 
سلامت کودکان و کمک به خانواده

معــاون اجتماعــی بنيــاد 15 خــرداد از توزيع 
پوشك های بهينه در مناطق محروم كشور خبر داد. 
ياســر اشــراقی، معاون اجتماعی بنياد 15 خرداد 
ســتاد اجرايــی فرمان امام ضمن اعــلام اين خبر 
افزود: مرحله اول توزيع پوشك های بهينه به همراه 
بســته های »لبخند مادری« به شکل آزمايشی در 

برخی از استان های كشور آغاز شده است. 
اشراقی خاطرنشــان كرد: پوشك  بهينه كه مراحل 
تحقيق و توســعه ای آن در مركــز نوآوری »مثبت 
پنج« بنياد 15 خرداد انجام شــده است، جايگزين 
بســيار مناسبی برای پوشــك های يك بار مصرفی 
محسوب می شود كه در حال حاضر برای نوزادان و 

كودكان مورد استفاده قرار می گيرد.
وی تاكيد كرد: اين پوشك ها دارای يك جزء حاوی 
مواد جاذب طبيعی هســتند كه در هر بار استفاده 
تعويض می شود و جزء ديگر آن ها قابليت استفاده 
تــا 6 ماه را به شــکل متوالی و مســتمر دارد و به 
علت عدم اســتفاده از هرگونه مواد شــيميايی در 
فرآيند توليد، به پوســت نوزادان هيچ گونه آسيبی 

وارد نمی كند.
معــاون اجتماعی بنيــاد 15 خــرداد در توضيح 
ساير مزيت های پوشــك های بهينه گفت: مادران 
ايرانــی می توانند بدون نگرانی از حساســيت های 
معمــول ماننــد عرق ســوزی پــا و بــدن، ايــن 
پوشــك های عــاری از هرگونه مواد شــيميايی را 
برای فرزندان خود اســتفاده كنند. از سوی ديگر، 
اســتفاده از ايــن پوشــك ها باعث كاهــش قابل 
 توجه توليد پســماند شــده و ســلامت جمعی را 

تامين می كنند.

نکتهسنج!

مديرعامل شــركت واحد اتوبوســرانی تهران صفر تا 100 
اقدامــات اخير شــهرداری تهران در حوزه اتوبوســرانی را 
تشــريح كرد و گفت: قرارداد توليد 3000 دستگاه اتوبوس 
برای شــهر تهران با رقم بيش از 28 هــزار ميليارد تومان 
منعقد شده كه اقدام بی نظيری در تاريخ بلديه تهران است.
تهرانی ها در ســال  های نچندان دور، شاهد وضعيت رو به 
بهبود نــاوگان حمل و نقل عمومی از جمله اتوبوســرانی 
بودنــد، اگرچه همچنان نيازها و خلاءهايی وجود داشــت 
اما تغييرات مشهود و اميدبخشی به چشم می خورد اما اين 
روند به جای تداوم پيشــرفت در سال های اخير با كندی و 
پسرفت مواجه شد و توقفگاه های اتوبوس  های شهر ميزبان 

اتوبوس های فرسوده و نيازمند تعمير شدند. 
اما يك ســالی اســت كه تهران جان دوبــاره ای گرفته و 
اگرچه مشــکلات گذشته مانند تحريم  و گرانی ها همچنان 
پابرجاســت اما پويايــی در بخش های مختلف به چشــم 
می خــورد؛ حوزه  اتوبوســرانی نيز از اين قاعده مســتثنی 
نيست و نه تنها مشــکلات گذشته در حال رفع است بلکه 
آينده اميدواركننده ای هــم در انتظار دارد. برای اطلاع از 
تغييراتی كــه در اين حوزه طی حــدود 24 ماه اخير رخ 
داده تســنيم با مهدی عليزاده؛ مديرعامل شــركت واحد 

اتوبوسرانی شهر تهران گفت وگو كرده است. 

*درسالهایگذشــتهتعدادقابلتوجهیاز
اين و يافت كاهش تهران اتوبوسهایشــهر
ناوگانبهوضعيتبحرانیرســيد؛طیدوسال
اخيربرایبهبوداوضاعاينناوگانچهاقداماتی

صورتگرفتهاست؟
بيش از 10 ســال است كه ناوگان اتوبوسرانی شهر تهران، 
نوسازی نشده  و اقدام جدی و جهادی در اين راستا صورت 
نگرفته اســت؛ اگر هم در مقطعی اين امر رخ داده با ارقام 
بســيار اندك بوده اســت. برای اينکه شهر تهران در حوزه 
اتوبوســرانی با مشــکل مواجه نباشــد حداقل به 7000 
اتوبــوس نياز داريم كه در حال حاضــر با اين عدد مواجه 
نيستيم؛ زمانی كه بنده اتوبوسرانی را تحويل گرفتم )بهمن 
1401(، حدود 1800 اتوبوس شاغل در شهر وجود داشت 
اما اكنون اين رقم را به 2100 دستگاه اتوبوس رسانده ايم.

در بودجه ســال جاری بيــش از 1300 ميليارد تومان به 
صورت نقد و غير نقد به بازسازی اتوبوس ها اختصاص داده 
شد بنابراين به اورهال )تعميرات اساسی( اتوبوس ها توجه 
ويژه ای كرديم و با شــركت هايی كه در اين زمينه توانايی 
داشتند، قرارداد هايی منعقد كرديم كه تا پايان سال جاری 
حداقل 500 دستگاه اتوبوس بازسازی شود. اما كار بزرگی 
كه در شهرداری با حمايت شــورای شهر و همت عليرضا 
زاكانی؛ شــهردار تهران صورت گرفته اين است كه قرارداد 
توليد 3000 دستگاه اتوبوس برای شهر تهران با رقم بيش 
از 28 هزار ميليارد تومان منعقد شــده كه اقدام بی نظيری 

در تاريخ بلديه شهر تهران محسوب می شود.

*اتوبوسهــاازچــهزمانــیواردچرخــه
خدمترسانیبهشهروندانمیشوند؟

طبــق قــرارداد منعقد شــده، از آبــان و آذر بايد تحويل 
اتوبوس ها را آغاز كنند اما با مســاعدت شركت های طرف 
قرارداد و پيگيری های شــهرداری تهران، بخش نخســت 
اتوبوس ها شــامل59 دستگاه اتوبوس تك كابين از شركت 
عقاب افشــان، 23 دستگاه اتوبوس از شــركت اسنا و18 
دستگاه مينی بوس با ظرفيت 17 مسافر از شركت سبلان 

خــودرو تحويل گرفتيــم. در ايام اربعين نيز97 دســتگاه 
اتوبــوس از وزارت كشــور تحويل گرفتيــم كه 75 درصد 
هزينه آن را دولت و 25 درصد آن را شــهرداری پرداخت 
كرد. مجموعاً در مدت زمان كوتاهی 200 دستگاه اتوبوس 
جديد به ناوگان اتوبوسرانی شهر تهران افزوده شد اين در 
حالی اســت كه در دوره گذشــته مديريت شهری طی 4 
سال رقمی مشابه اين به اتوبوس های تهران اضافه كردند.

با اين حال در تلاش هستيم حداقل 1000 دستگاه اتوبوس 
ديگر از قرارداد مذكور دريافت كنيم البته لازم به ذكر است 
كه همه قرارداد ها در دوره عليرضا زاكانی شهردار تهران و 

در ارديبهشت امسال منعقد شده است.

*درقراردادمذكورسهمیهمبرایاتوبوسهای
برقیپيشبينیشدهاست؟

بلــه! يکی از بخش های ويــژه اين قــرارداد توليد 1000 
دســتگاه اتوبوس برقی اســت كه 500 دستگاه آن توسط 
گــروه مپنا و 500 دســتگاه ديگر توســط »عمادخودرو« 
توليد خواهد شــد. عماد خــودرو 250 اتوبوس  9 متری 
و 250 دســتگاه اتوبوس 12 متری توليد خواهد كرد؛ هم 
اكنون در حال ورود به فاز اجرايی اين قرارداد هســتيم و 
 اميدواريم حدود 100 دســتگاه اتوبــوس برقی 9 متری تا 
پايان ســال جاری به مديريت شــهری تحويل داده شود. 
در مديريت فعلی شــهری با وجود مشکلات گذشته يعنی 
تحريم و افزايش هزينه ها به دنبال تقويت و بهبود وضعيت 
اتوبوســرانی رفته ايم؛ بر اين اســاس از همه دستگاه های 
نظارتی و دولتی انتظار حمايت داريم تا با دلگرمی بيشتری 

به اين روند ادامه دهيم.

*اتوبوسهاباچهقيمتیخريداریشدهاست؟
اتوبوس هايی كه شهرداری تهران به تنهايی خريداری كرده 

حدود 7 ميليارد تومان است.

*شــهرداروقتتهراندرسال96شهرداری
راباحدود6000دستگاهاتوبوسبهدورهپنجم
مديريتشهریتحويلدادوآنهاحدود2300
دستگاهاتوبوسبهايندورهتحويلدادند،باقی
اتوبوسهاكهدراينسالهاازردهخارجشدند،

درتوقفگاههاهستند؟
بله؛ شركت واحد اتوبوسرانی دارای2025 دستگاه اتوبوس 

ملکی )اتوبوس متعلق به شــهرداری( و 3183 دســتگاه 
اتوبــوس بخش خصوصی اســت كه همانطــور كه گفتم 
2100 مورد از آن ها شــاغل )اتوبوس هايی كه بدون نقص 
فنی مشغول خدمت رسانی می كنند( هستند. حدود 700 
دستگاه اتوبوس نيز به صورت كوتاه مدت متوقف هستند، 
يعنی در انتظار تعمير برای بازگشت به خطوط اتوبوسرانی 
اند اما 953 تعداد اتوبوس نيز به صورت بلند مدت متوقف 
هســتند كه بايد آنها را با اورهال به چرخه خدمت رسانی 

بازگردند.

*هزينهبازسازیهراتوبوسچقدراست؟
قراردادی كه برای بازسازی اتوبوس ها منعقد شده بستگی 
به نوع اتوبوس دارد اما به طور ميانگين 1.5 ميليارد تومان 
در نظر گرفته ايــم كه اين رقم ممکن اســت برای برخی 

اتوبوس ها بيشتر و برای برخی ديگر كمتر تمام شود.

*برایاورهالاتوبوسهایبخشخصوصیهم
اقدامیصورتگرفتهاست؟

بــرای اورهــال اتوبوس های بخش خصوصی بــه ازای هر 
دســتگاه 500 ميليون تومان يارانه می پردازيم تا دوباره به 

چرخه خدمت رسانی بازگردند.

*بخشخصوصیاززمانشيوعكرونابهتدريج
اتوبوسهايشانآنهاكاسته ازتعداد متضررو
شد؛برایتقويتاينبخشچهبرنامهایداريد؟
بعد از شيوع كرونا اســتفاده از اتوبوس های ملکی و بخش 
خصوصی كاهش يافت اما بعد از بازگشــت شرايط به روال 
عادی، با شــركت های بخش خصوصی جلســات متعددی 
داشــتيم در اين راســتا قــراردادی بــرای اورهال 140 
دســتگاه اتوبوس با آن ها منعقد كرديم تــا با يارانه ای كه 
در اختيارشــان قرار می دهيم، اتوبوس ها را تا پايان آذر ماه 
دوبــاره به خطوط بازگردانند و ظرفيت 40 يا 60 درصدی 

خدمات رسانی در خطوط آنها را به 90 درصد برسانيم.
در حــال حاضر حــدود 1100 اتوبــوس متعلق به بخش 
خصوصی در حال خدمت رســانی به شــهروندان هستند 
و حدود 500 دســتگاه از اتوبوس های اين بخش نيازمند 
اورهال هســتند كه با قرارداد مذكور 140 دستگاه از آن ها 
بعد از اورهال وارد ناوگان خواهند شــد و باقی آن ها نيز به 

تدريج به چرخه حمل و نقل عمومی باز می گردند.

*برایتعويضمخازنســوختاتوبوسهاچه
اقداماتیانجامشدهاست؟

مخازن سوخت اتوبوس های شهرداری كه البته تعداد آن ها 
اندك اســت، مشکلی وجود ندارد چراكه نسبت به تعويض 
آن ها اقــدام كرده ايم، بــرای اتوبوس های بخش خصوصی 
نيز قراردادی با شــركت اطلس توانای وزارت دفاع داريم و 
بخش خصوصی را مکلــف به تعويض مخازن كرده ايم چرا 
كه در غير اين صورت اجازه فعاليت در ناوگان را نخواهند 

داشت.

*يکیديگرازاقداماتمديريتشهریمربوط
بهفعالكردن2دســتگاهمتروبــاسبود؛2
دســتگاهديگرازچهزمانیسرويسدهیخود

راآغازمیكند؟
چند ماه است روی 4 دستگاه متروباس كار می كنيم كه در 
سال 92 و در زمان فعاليت مديريت وقت شهری خريداری 
شد، اما سرويس دهی آن ها به دليل نقص فنی از سال 96 
متوقف شــد اما به دنبال حل مشــکلات آن ها نبودند. اين 
اتوبوس ها حدود 300 نفر ظرفيت دارد و ســاخت كشــور 
سوييس است كه تعمير آن ها نياز به همت داشت! بنابراين 
با تلاش های صورت گرفته 2 دستگاه از 4 متروباس مذكور 
را با كمك شركت فروشنده محصول، اورهال كرديم و قرار 
اســت تا پايان مهر ماه 2 دســتگاه ديگر را هم به چرخه 
خدمات رسانی اضافه كنيم. متروباس ها بعد از راه اندازی با 
مدتی فعاليت بازهم به ســرويس دهی نياز داشتند اما اين 
مسأله موجب انتقاد برخی رسانه ها شد كه برای بنده جای 
تعجب داشت. اين در حالی است كه خودرويی كه چندين 
سال متوقف بوده دچار مشکلاتی می شود كه برخی از آنها 
بعد از به حركت درآمدن مشخص می شود. متروباس ها در 
خط خاوران ـ آزادی فعال شده اند و در حال برطرف كردن 
ايرادات آن ها هســتيم اما همت بــرای تعمير و راه اندازی 

آن ها نکته مثبت قضيه است.

*آيااستفادهازمتروباسهادرمسيرخاورانـ
آزادیدليلخاصیدارد؟امکاناستفادهازآن

درسايرنقاطتهرانوجودندارد؟
اولويت ما اســتفاده از متروباس ها در مســير تهرانپارس-

آزادی بــود اما به دليل اينکه درهای متروباس ها ســمت 
راســت خودرو قرار دارد و اكثر اتوبوس های بی آر تی چپ 
در هستند، مجبور به اســتفاده آن ها در اين مسير شديم 
علاوه بر اين امکان اســتفاده از آن هــا در خط تجريش-
ولی عصر )عج( هم به دليل سراشــيبی بودن مسير، وجود 
نداشت. در ســال 92 نيز به نيت استفاده درهمين مسير 

فعلی خريداری شدند.

*طرحهمياراتوبوسازچهزمانیآغازشدهو
چهكاركردیدارد؟

ما بر عملکرد همکاران خود نظارت مستمر و دائمی داريم 
امــا اكنون امکان نظارت مردم بر ما با طرح هميار اتوبوس 
فراهم شده اســت. اين طرح با هدف مشاركت اجتماعی و 
به منظور ارتقای سطح خدمات رسانی هرچه مطلوب تر به 
شــهروندان به ويژه دانش آموزان و دانشــجويان از ابتدای 
مهر ماه اجرايی شــده است. شهروندان می توانند از طريق 
وارد كردن كد دســتوری *137*22# به آسانی در طرح 
هميــار اتوبوس و نظرســنجی درباره وضعيت ايســتگاه و 

اتوبوس ها شركت كنند.

سخنگوی پليس گفت: با كشف پرونده قتل داريوش مهرجويی و همسرش توسط 
پليس، پرونده به دســتگاه قضا ارجاع و تمامی امور از جمله اطلاع رسانی در اين 

خصوص از طريق قوه قضائيه خواهد بود.
سردار سعيد منتظرالمهدی در خصوص پرونده مرحوم مهرجويی افزود: عمليات 
پليس شناســايی و دستگيری قاتلان بود كه اين موضوع بلافاصله در دستور كار 
پليس قرارگرفت و با استفاده از تجهيزات فنی و كارآگاهان زبده در كمتر از 72 
ســاعت قاتلين دستگير و در اسرع وقت صحنه جرم بازسازی شد. وی همچنين 
درباره حضور رســانه ها در صحنه جرم توضيح داد: حضور خبرنگاران در صحنه 
بازسازی جرم با صدور مجوز مقام قضائی قابل انجام است و اين موضوع ارتباطی 
به فراجا نداشــت. ســخنگوی پليس با بيان اين كه تمامی مدارك و مستندات 
متهمان تحويل دســتگاه قضا شد، عنوان داشــت: بنابر اعلام وزارت كشور مقرر 

گرديــد هرگونه اطلاع رســانی در خصوص اين پرونده پــس از تحويل متهمان 
)پنجشنبه هفته گذشته( از طريق قوه قضائيه انجام پذيرد.

داريوش مهرجويی و همســرش وحيده محمدی فر شــامگاه شنبه 22 مهر ماه 
جاری در ويلای شخصی خود واقع در زيبادشت فرديس به قتل رسيدند.

مهرجويی 84 ســاله يکی از فيلم سازان برجسته ايران و از چهره های اصلی موج 

نوی ســينمای ايران بود كه با ســاختِ فيلم گاو )1348( نگاه ها را متوجه هنر 
ايران كرد و به موج نوی ســينمای ايران شــکل داد او كه پس از انقلاب اسلامی 
نيز به فيلم ســازی پرداخت و عضو پيوسته فرهنگستان هنر شد علاوه بر فعاليت 

در سينما، به نوشتن رمان و ترجمه نيز می پرداخت.
مرحومــه وحيــده محمدی فر همســر مهرجويــی نيز متولد 19 بهمن ســال 
 1347 تهــران به عنوان طــراح لبــاس، فيلمنامه نويس و دســتيار كارگردان 

فعاليت هنری داشت.
داريوش مهرجويی و همســرش وحيده محمدی فر شــامگاه شنبه 22 مهر ماه 

جاری در ويلای شخصی خود واقع در زيبادشت فرديس به قتل رسيدند.
طبق اظهارات سخنگوی پليس قتل داريوش مهرجويی كارگردان فقيد سينمای 

ايران و همسرش با انگيزه اختلافات شخصی و مالی انجام شد.

سخنگوی پلیس:

 پرونده قتل داریوش مهرجویی
به دستگاه قضا منتقل شد

خبـــــر

 قلیانی ها این مطلب را 
حتما بخوانند!

بر خلاف تصور برخی، قليان كشــيدن جايگزين ســالمی 
برای مصرف سيگار نيست و در هر نوبت استفاده از قليان 
بيش از 100 تا 200 برابر دود يك نخ ســيگار توسط فرد 

مصرف كننده وارد ريه می شود.
به گزارش فارس، قليان كشــيدن ممکن است برای برخی، 
كار مهيج و نوعی تفريح به حســاب بيايد، اما بايد بدانيم 
كه قليان، به اندازه  ســيگار اعتياد آور و حتی از آن مضر تر 
است؛ اما اين مضرات باعث  نشده كه محبوبيت اين وسيله  

تفريحی قديمی، بين افراد پير و جوان كم  شود.
قليان وسيله ای استوانه ای شــکل است كه قسمت بالايی 
آن، زغال تنباكو را سوزانده و دود ايجاد می كند، در نهايت 
اين دود از درون آب عبور كرده و توسط لوله ای استنشاق 
می شــود. قليان ها در اندازه و شــکل های متنوع ســاخته 
می شــوند و به راحتی در محيط هــای مختلف قابل حمل 

و استفاده هستند.
افراد جوان ممکن اســت به قليان كشيدن به دليل ماهيت 
اجتماعی بودن و به عنوان فعاليتی كه به آنها امکان ارتباط 
نزديك با همســالان را می دهد نگاه كننــد. از طرف ديگر 
امکان اســتفاده از تنباكوهای طعــم دار متنوع، جذابيت 

بيشتری به اين فعاليت مضر می بخشد.
ايــن افراد ممکن اســت متوجه نباشــند كه اســتفاده از 
قليان مشــترك و به صورت دســته جمعی، می تواند آنها 
را در معرض بســياری از بيماری های واگيــردار از جمله 
عفونت های ويروســی و باكتريايی دهــان و حلق و ريه ها 

)مانند بيماری كوويد 19 يا سل( قرار دهد.
از طرف ديگر، اســتفاده  دســته جمعی از قليان نيازمند 
نزديك بودن افراد از نظر فيزيکی و بيشــتر شدن احتمال 

انتقال بيماری با سرفه های احتمالی افراد است.
ويروس »هرپس« كه عفونت دهانی و لب ايجاد می كند و 
باكتری »اچ پيلوری« كه مهمترين علت ايجاد زخم معده 
است هم جزو ميکروب هايی هستند كه به واسطه  استفاده 

از قليان مشترك به راحتی انتقال پيدا می كنند.
به  جز مواد سرطان زای معمول موجود در دود قليان، طعم 
دهنده های اســتفاده شــده در تنباكوها به واسطه  روغنی 
بودنشــان با اثر التهابی، به راه های هوايی و اجزای مختلف 
سيستم تنفســی آسيب جدی می رســانند. اجزای فلزی 
قليان هم هنگام داغ شــدن می توانند فلزات ســنگينی را 
در دود رها كنند كه بســيار مضر هســتند. استنشاق دود 
قليــان عملکرد ايمنی ريه را تحت تاثير قرار داده و فرد را 
مستعد ابتلا به عفونت های تنفسی مختلف از جمله كوويد 
19 می كند. به جز احتمال بالای عفونت، دود قليان حاوی 
همان مواد سرطان زايی است كه در سيگار نيز وجود دارد. 
علاوه بر اين مــواد، مصرف كنندگان قليان، مونوكســيد 

كربن، فلزات ســنگين و گازهای سمی حاصل از سوختن 
زغال را نيز وارد ريه های خود می كنند.

كشــيدن قليان به صورت دســته  جمعــی و در كافه ها و 
قهوه خانه ها، افراد را در معرض مقادير زيادی از دود دست 
دوم هم قرار می دهد. بر خلاف تصور برخی، قليان كشيدن 
جايگزين سالمی برای مصرف سيگار نيست و در هر نوبت 
اســتفاده از قليان بيــش از 100 تا 200 برابر دود يك نخ 

سيگار توسط فرد مصرف كننده وارد ريه می شود.
بر اســاس مطالعه ای كه روی اســتفاده كنندگان از قليان 
انجام شــد، مقادير نيکوتين خون ايــن افراد به طور قابل 

توجهی بيشتر از مصرف كنندگان سيگار بود.
خطرات قليان به همين ها محدود نمی شود و طبق گزارش 
مركز كنترل بيماری های آمريکا، دود قليان باعث آســيب 
به بافت دهان و بالا رفتن خطر ابتلا به سرطان های حفره  

دهان و بيماری های لثه می شود.
در اين ميان، مصرف كنندگان و طرفداران اين ماده دخانی 
خطرناك و مضر باروهای غلطــی دارند در ذهن دارند و با 
ايــن باورها راهی با توجيح كــردن كار خود يعنی مصرف 
قليان می كنند. يك سری باورهای نادرست و واقعيت درباره 

كشيدن قليان وجود دارد كه برای شما بيان می كنيم:
باورغلط۱-از آن جا كه تنباكــوی قليان از طريق آب 

فيلتر می شود، همه مواد مضر آن تصفيه می شود.
واقعيت:  كشيدن تنباكو از طريق آب، مواد سرطان زای آن 
را تصفيه نمی كند. اين دود می تواند به اندازه دود ســيگار 

اثر مخرب بر روی ريه و قلب داشته باشد.
باورغلط2- استنشاق دود قليان ريه ها را نمی سوزاند، به 

همين دليل مضر نيست.
واقعيت:  دود قليان وقتی استنشــاق می شــود، ريه ها را 
نمی ســوزاند، زيرا از طريق آبی كه در پايين آن قرار دارد 
خنك می شــود. با اينکه دود خنك می شود، اما هنوز هم 

حاوی مواد سرطان زايی است كه برای بدن مضر است.
باورغلط3- كشيدن قليان سالم تر از كشيدن سيگار است.
واقعيت: دود قليان به همان اندازه دود ســيگار مضر است. 
قليان به طريقی متفاوت دود توليد می  كند: دود سيگار از 
ســوختن تنباكو ايجاد می شود، در حالی كه دود قليان از 
طريق گرم شــدن تنباكويی كه در كاسه ای بالای آن قرار 
دارد از طريق زغال توليد می شود. محصول نهايی آن يعنی 

دود، يکسان است كه حاوی مواد سرطان زا است.
باورغلط۴-كشــيدن قليان به اندازه كشــيدن سيگار 

اعتيادآور نيست، زيرا نيکوتين ندارد.
واقعيت: تنباكوی قليان هم مثل تنباكوهای معمولی حاوی 
نيکوتين است. در واقع، در يك جلسه 60 دقيقه ای قليان، 
فرد در معرض حجم دودی 100 تا 200 مرتبه بيشــتر از 

يك سيگار قرار می گيرد.
باورغلط۵- تنباكوی گياهی قليان ســالم تر از تنباكوی 

معمولی است.
واقعيت: اين هم مثل كشيدن سيگار گياهی يا طبيعی، فرد 

را در معرض مواد سرطان زا قرار می دهد.
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